
معاون اول رئیس جمهور در مراسم تکریم و معارفه وزرای پیشین و فعلی نیرو گفت

فاصله قطعی برق با ایده “رشد 8درصدی” اقتصاد
معاون اول رئیــس جمهور خطاب به وزیر 
نیــرو گفت:  در حالی که رشــد ۸ درصدی را 
توقع داریم اما روزانه ۷تا ۸ســاعت قطع برق 
داریم که علاوه بر خســارت ، عدم النفع آن 
نیز بسیار زیاد است که برای حل این مشکل 

کار بزرگی صورت گیرد. 
در اســرع وقت، گزارش دقیقــی از وضع 
موجود  شامل مزیت ها، چالش ها و مشکلات 
موجود در حوزه وزارت نیرو تهیه شود تا در 
پایان خدمت ببینیم که در چه وضعیتی قرار 
داشــته ایم و در پایان دوره در چه وضعیتی 

کار را تحویل می دهیم.
ایلنا، محمدرضــا عارف معاون  به گزارش 
اول رئیس جمهــور در آیین معارفه »عباس 
علی آبادی« وزیر نیرو در دولت چهاردهم و 
تکریم علی اکبر محرابیان، وزیر نیروی دولت 
سیزدهم با انتقاد از بی توجهی و عدم سرمایه 
گذاری مناسب در زمینه انرژی های تجدید 
پذیر گفت: یکی از اقدامات بسیار مهم در این 
دوره ، اســتفاده از انرژی خورشیدی، انرژی 
باد و ســایر انرژی های تجدیــد پذیر مانند 

زمین گرمایی است.
عارف با بیان اینکه بر طبق ســند چشــم 
انداز و برنامه هفتم توســعه، رشــد متوسط 
۸ درصدی هدف گذاری شــده است گفت: 
متاســفانه با این رشــد، خیلی فاصله داریم 
که باید در دولــت چهاردهم جبران کرده و 
برطبق افق چشم انداز، به جایگاه اول منطقه 

برسیم.
معاون اول رئیــس جمهور خطاب به وزیر 
نیرو گفت:  در اســرع وقــت، گزارش دقیقی 
از وضع موجود  شــامل مزیت ها، چالش ها و 
مشــکلات موجود در حوزه وزارت نیرو تهیه 
شــود تا در پایان خدمت ببینیم که در چه 

وضعیتی قرار داشــته ایم و در پایان دوره در 
چه وضعیتی کار را تحویل می دهیم.

عارف در ادامه سخنان خود در این جلسه، 
بــا بیان اینکــه » آب« چالش دهــه آینده 
جهان اســت، گفت: ایــن چالش برای ما که 
در منطقه ای با اکوسیستم خشک قرار داریم 
پیچیده تر اســت اما با ایــن حال آنچنان که 
باید در زمینه استفاده از آب، دقت نمی کنیم.

وی افــزود : علیرغــم همــه شــعارها و 
برنامه های گذشــته ، سهم بخش کشاورزی 
در استفاده از آب در کشورما ۸۶ است که ۱۶ 
درصد بیش از متوسط جهانی است و این در 
حالیست که ما یک سوم متوسط جهانی در 
کشورمان آب داریم، در بخش مصرف خانگی 
و بخــش صنعت نیز همین مشــکلات هدر 

رفت بالا و استفاده بی رویه از آب را داریم.
معاون اول رئیس جمهور در زمینه کمبود 
بــرق با بیان اینکه ســهم انرژی های تجدید 

پذیر مورد غفلت قرار گرفته اســت گفت: در 
برنامه ســوم، با آنکه تاکید زیادی بر این نوع 
از انرژی ها داشتیم، اما وزیر وقت نیرو حاضر 
نبود ســهم تولید برق از ایــن بخش اندکی 
افزایش یابد، دلیل مخالفتشــان هم آن بود 
که ســوخت مجانی می گرفتند ، اما آن نگاه 
مقطعی حداکثر ۴ یا ۵ ساله، نتیجه اش این 
شده که امروز با قطعی برق روبرو هستیم اما 
استفاده چندانی از انرژی های تجدیر پذیر و 

مخصوصا انرژی خورشیدی نمی کنیم.
وی افــزود: اســتفاده از انرژی های تجدید 
پذیر باید یک بحث ملی باشد اما نگاه بخشی 
در این حوزه به مــا ضربه زد ،اکنون ما باید 
با تلاش بســیار به سمت اســتفاده از انرژی 
خورشــیدی، بادی و سایر انرژی های تجدید 
پذیــر مانند زمین گرمایی برویم، البته تولید 
و اســتفاده از انرژی های کلاسیک را نیز رد 

نمی کنیم و باید با قدرت ادامه بدهیم.

معاون علمی پزشکیان می گوید

مخالفت دولت با اینترنت طبقاتی
“حســین افشــین” معاون علمــی رئیس 
جمهــور اظهار کرد: اینکه چرا فقط به پارک 
فناوری پردیس اینترنت بــدون فیلتر تعلق 
گرفته و برای ســایر پارک ها لحاظ نشــده 
اســت، به این خاطر است که پارک فناوری 
پردیس تنها پارک زیر مجموعه این معاونت 
اســت و پیگیری هایی بــرای تحقق این امر 

صورت گرفته است.
معــاون علمی رئیس جمهور با بیان این که 
رئیــس جمهور در حال پیگیری موضوع رفع 
فیلتر اســت و با این پیگیری ها و تحقق آن، 

دیگر اینترنت طبقاتی وجود نخواهد داشت، 
گفت: شــخصا بــا اینترنت طبقاتــی موافق 
نیســتم.به گزارش همدلی، حســین افشین 
دیروز در نشســت خبری دومین جایزه ملی 
فناوری نکست ۱۴۰۳ که در محل ساختمان 
معاونت علمی ریاســت جمهوری برگزار شد، 
در پاســخ به ســوالی درباره بحث اینترنت 
طبقاتی و اینکــه برای اعضای پارک فناوری 
پردیس زیرمجموعه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اینترنت 
بدون فیلتر در نظر گرفته شــده است، اظهار 

کرد: اینکه چرا فقط به پارک فناوری پردیس 
اینترنت بدون فیلتر تعلق گرفته و برای سایر 
پارک ها لحاظ نشده است، به این خاطر است 
که پارک فنــاوری پردیس تنهــا پارک زیر 
مجموعه این معاونت اســت و پیگیری هایی 

برای تحقق این امر صورت گرفته است.
وی یادآور شد: به نظر من اجرای اینترنت 
طبقاتــی در پارک فنــاوری پردیس و برای 
برخی فناوران و شــرکت ها بدسلیقگی بوده 
و اصــلًا نباید چنین چیزی اعلام می شــد و 

شخصاً با اینترنت طبقاتی موافق نیستم.

یادداشت

“وفاق ملی” و الزام های آن
علی کرد _ رئیس جمهور پزشکیان لیست نهایی 
کابینه را باعنوان دولت وفاق ملی تقدیم مجلس و 
کابینه وی از مجلس رای اعتمادگرفت. این کابینه 
از طرف اصلاح طلبان مورد انتقاد قرارگرفت و برخی 
از چهره های شــاخص اصلاح طلب هــم باتوجه به 
شرایط موجود و موانع و محدودیت هایی که رئیس 
جمهور داشت با اما و اگرهایی از آن حمایت کردند.

افکار عمومی هم استقبالی از این کابینه نکرده لذا 
اصطلاح وفاق ملی برای این دولت جای سوال دارد. 
اجماع و اتحاد و انســجام ملی امری پســندیده 
و تفــرق وتنفر و کشــمکش از امور مذموم و باعث 
هدر رفت توان و منابع کشــور است. شکی نیست 
که اگر مردم باهم وحدت داشــته و اعتماد متقابل 
بین ملت-دولت حاکم باشــد، کشــور از آسیب ها 
مصــون و دولت مقتدرتــر و کارآمدتر خواهد بود. 
امــا وقتی ســخن از دولت وفاق ملی می شــود و 
رئیس جمهور ناچارا” ازدیدگاه خود عدول می کند 
و کابینه ای تشــکیل می دهد که با دیدگاه اکثریت 
ملت و شــعارهای رئیس جمهور همخوانی ندارد، 
ماجرا متفاوت می شود و وفاق به این شیوه نه تنها 
موجب اتحاد بیشــتر نمی شــود بلکه به ناامیدی و 

سرخوردگی رای دهندگان دامن می زند. 
چــرا؟ بدین دلیل که اکثر مردم ازعملکرد طیف 
اصول گرا ناراضی و دیــدگاه این اکثریت درمقابل 
رویکرد طیف حاکم بــود. اگربا هزار زحمت مردم 
در مرحلــه اول ۴۰درصــد و در مرحله دوم کمی 
کمتــر از ۵۰درصد رای دادند ،فقــط برای تغییر 
بود.این کابینه توان ایجــاد تغییر و محقق کردن 
انتظارات مــردم را ندارد. هر کــدام از وزرا دارای 
اختیاراتی اســت کــه باید برای پیشــبرد امور و 
رسیدن به اهداف ســازمانی خود از آن اختیارات 
اســتفاده کنند. باتوجه به رویکرد سیاســی خود 
تصمیــم می گیــرد و اقدام می کند. حــال اگراین 
وزیر راســتگرا باشــد و بخواهد براســاس رویکرد 
اصلاح طلبانه رئیس جمهور عمل کند، آزادی عمل 
نخواهد داشــت و به تبع آن خلاقیت در او از بین 
می رود و به جای یک مدیر اســتراتژیک تبدیل به 
یک بله قربان گو می شــود وبخش عمده ای از وقت 
و انرژی رئیس جمهور صــرف تصمیم گیری و رفو 
کردن تصمیمات وزرا می شــود؛ بــه این ترتیب از 
وظایــف اصلی خود باز می مانــد. حال اگر وزیری 
که از پشــتوانه رای مجلســی که همفکر و حامی 
اوســت بخواهد براســاس دیدگاه خود عمل کند، 
در قالب بخشــنامه و آیین نامه   هایــی که منبعث 
از رویکردفکری سیاســی خودش است، دست به 
اقداماتی می زند که ممکن اســت با رویکرد رئیس 
جمهور و افکار عمومی همخوانی لازم را نداشــته 
باشــد. در این صورت اختلافات بــروز می کند و 
مشــکلات یکی پــس از دیگری هویــدا و علنی 

می شود. این فرض دوم متحمل تر است. 

باتوجه بــه روحیه انعطاف پذیــری وهمکاری و 
همدلی و مناعت طبع رئیس جمهور تاحدی با چانه 
زنــی و ریش گرو گذاشــتن و گله گذاری و با لحن 
آرام و حاکــی از همدلی و همکاری می توان ازبروز 
اختلافات و علنی شــدن آن جلوگیری کند. اما اگر 
ایــن اختلافات ماهوی و بنیادیــن و در حوزه های 
متخلــف و بــا وزاری متعدد باشــد، دیگر با ریش 
سفیدی و گفت وگو و شیوه های کدخدامنشانه قابل 
حل نخواهد بود .طرح اتحاد و اتفاقی که با روحیه و 
رویکرد رای دهندگان کمتر همخوانی داشته باشد، 

منجر به شکست می شود. 
بهترین شــیوه وفاق در کابینه این بود که رئیس 
جمهور شیوه انعطاف و تساهل و تسامح را درخصوص 
وزاری تخصصی بکار می برد نه وزرای سیاســی که 
نماد رئیس جمهور و دولت حاکم  اســت. به عنوان 
مثال اگر وزیر کشــور یک اصلاح طلب بود و برای 
ایجاد وفاق وزیر بهداشــت و درمان یک فرد میانه 
رو و حتی اصول گرا بود امکان فرصتی بودن کابینه 
بیشتر بود اما با این وضعیت و چینش کابینه بدین 
صورت احتمال چالشی شــدن کابینه وجود دارد. 
اگر حداقل ۵۰درصــد از وزرا اصلاح طلب بودند و 
وزرای کلیدی همفکــر رئیس جمهور و کابینه رای 
می آورد، آنگاه می توانستیم بگوییم مجلس صدای 
ملت را شــنید و به آن تمکین کرد و جای بســی 
امیدواری بود که با درک واقعیات از طرف دولت و 
مجلس وفاقی خوشــایند صورت گرفت. اگر چنین 
می شد با قاطعیت می توانستیم نام آن را دولت وفاق 
و یک فرصت برای کشور قلمداد کنیم اما چون این 
ترکیب کابینه با رای مردم تناسب چندانی ندارد به 
نظر می رسد که تغییر و تحول در خور توجه ایجاد 
نخواهد کرد. دراین صــورت رئیس جمهور با یک 
پارادوکس مواجه است. اگر برای امیدواری مردم و 
برآوردن حداقل انتظارات آنها دست به تغییر بزند 
با مانعی به نام مجلسی مواجه است که با رای به کل 
کابینه او را نمک گیر کرده و رئیس جمهور را متهم 
به عهدشکنی و دبه درآوردن می کنند. چنانچه در 
پشت درهای بســته و در خفا چانه زنی کند و یک 
سری واقعیت ها را بگوید و با دل خونین لبی خندان 
بیاورد، هیچ کمکی به کارآمدی دولت نمی کند و او 
می ماند و انتطارات انباشــته شده مردم . اگر کاسه 
صبرش لبریز و حقایقی را بگوید و استدلال کند که 
دلش بامردم اما دســتش بسته است، بازهم دردی 
دوا نمی شود و توپخانه مجلس و کیهانیان به سمت 
او شــلیک خواهد شــد. نتیجه بحث این است که 
تا حاکمیــت حرف مردم را نشــنوند و تصمیمات 
و اقداماتــش با نظر اکثریت تطابــق نیابد هرگونه 
تاکتیک و سیاست و سیاستگذاری اثربخش نخواهد 
بود و ایــن دولتی که رئیس جمهور از آن به عنوان 

وفاق ملی یاد میکند وفاقی دولتی است.
فعال سیاسی

یادداشت
پیام مثبت وزارت عراقچی 

ســید رحمان موســوی _  اینکه گفته 
می شــود عراقچی همان ظریف است به عقیده 
من جمله درســتی نیســت؛ عراقچی، عراقچی 

است و شخصیت مستقلی دارد.
ظریــف به عنوان وزیــر امورخارجه، به خاطر 
رویکردهــای دیپلماتیــک و ارتباطات عمومی 
قوی اش شــناخته می شــود و عراقچی بیشتر 
به عنوان یــک دیپلمات فنــی و متخصص در 
مذاکرات هســته ای؛ و ســبک او ممکن است 

بیشتر بر مباحث فنی و حقوقی متمرکز باشد.
ظریف بــه عنوان یکــی از معمــاران توافق 
هســته ای برجام شناخته می شــود، در حالی 
کــه عراقچی نقش فنــی و اجرایی بیشــتری 
در مذاکــرات داشــت و نظــرات و رویکردهای 
آن ها ممکن اســت در مورد توافقات و مســائل 

بین المللی متفاوت باشد.
شــخصیت و دیدگاه های سیاســی هر دو نفر 
متفاوت اســت. این تفاوت هــا می تواند بر نحوه 
تعامل آن ها با دیگر کشورها و مذاکره کنندگان 
تأثیــر بگذارد؛ چراکه به طــور کلی، اگرچه هر 
دو چهره مهمی در دیپلماســی ایران هســتند، 
امــا ویژگی ها و نقش های متفــاوت آن ها باعث 
می شــود که نباید آن ها را یکسان دانست. وزیر 
شدن عراقچی برای دنیا پیام مثبت داشته است.

محمدجــواد ظریف و عبــاس عراقچی، البته 
شــباهت های قابــل توجهی نیز دارنــد؛ هر دو 
دارای سابقه طولانی در حوزه سیاست خارجی 
ایران هســتند و در مذاکــرات بین المللی نقش 
مهمی ایفا کرده اند. هر دو در مذاکرات هسته ای 
ایران )برجام( مشــارکت داشــته اند. ظریف به 
عنــوان وزیر امور خارجــه و عراقچی به عنوان 
مذاکره کننده ارشــد. هــر دو دارای تحصیلات 
عالی در رشــته های مرتبط با علوم سیاســی و 
روابط بین الملل هســتند. ظریف دکترای خود 
را از دانشــگاه کالیفرنیا دریافت کرده و عراقچی 
نیز تحصیــلات خود را در این زمینه ادامه داده 
است. هر دو به اهمیت دیپلماسی و گفت وگو در 
حل بحران ها و مســائل بین المللی اعتقاد دارند 
و به دنبال ایجاد روابط مثبت با دیگر کشــورها 
هستند. هر دو پیش از ورود به دولت، تجربه کار 
در سازمان های بین المللی و نهادهای مختلف را 
داشــته اند که به آن ها در مذاکرات کمک کرده 

است.
مهم تــر از همه مــوارد ذکر شــده در بیان 
تفاوت ها و شــباهت ها ذکر این نکته اســت که 
هر دو به شدت به حفظ منافع ملی ایران متعهد 
هستند و تلاش می کنند تا در مذاکرات بهترین 
نتایج ممکن را برای کشــور به دســت آورند./ 

دیپلماسی ایرانی.
تحلیل گر سیاست خارجی

بررسی های آماری نشان می دهد در مرداد ماه سال جاری، تورم نقطه به نقطه گوشت قرمز و ماکیان 
بیشترین میزان کاهش را نسبت به تیرماه داشته است. البته این کاهش در تورم نقطه به نقطه گوشت 
قرمز به معنای کاهش قیمت این کالا در مردادماه امســال نبوده و صرفا از شــتاب افزایش قیمت در 
این گروه کالایی کاسته شده  است. به عبارتی همچنان این گروه کالایی نسبت به مرداد سال گذشته 
۲۶.۷درصد افزایش قیمت را تجربه کرده است.به گزارش اکوایران، مرکز آمار ایران در آخرین گزارش 

خود، شاخص قیمت مصرف کننده در مردادماه سال جاری را اعلام کرده است.
صفحه3  

روزنامه سیاسی 
 اقتصادی ٬ اجتماعی

 و فرهنگی صبح ایران

 براساس آمار مردادماه

شتاب گرانی ها کاهش یافت

 روایت “محمود صادقی” از دلایل تأمل برانگیز محدودیت  و محرومیت در دانشگاه ها

محرومیت استادان زیر ضرب سیاست جناحی
ررسی های آماری نشان می دهد در مرداد ماه سال جاری، تورم نقطه به نقطه گوشت 
قرمز و ماکیان بیشترین میزان کاهش را نسبت به تیرماه داشته است. البته این کاهش 
در تورم نقطه به نقطه گوشت قرمز به معنای کاهش قیمت این کالا در مردادماه امسال 

نبوده و صرفا از شتاب افزایش قیمت در این گروه کالایی کاسته شده  است. به عبارتی 
همچنان این گروه کالایی نسبت به مرداد سال گذشته ۲۶.۷درصد افزایش قیمت را 
تجربه کرده است.به گزارش اکوایران، مرکز آمار ایران در آخرین گزارش خود، شاخص 

قیمت مصرف کننده در مردادماه ســال جاری را اعلام کرده است. براساس این آمار 
بیشترین میزان تورم نقطه به نقطه مربوط به گروه »میوه و خشکبار« و کمترین آن 
صفحه2 مربوط به گروه »روغن ها و چربی ها« بوده است. 

 دردسر پسران برای پدران
واکنش های ادامه دار به حضور “حمیدرضا عارف” در مراسم  دولتی

2

یکشنبه 11 شهریور 1403 _ 27 صفر 1446 _ اول سپتامبر 2024
سال نهم _ شماره 2490 _ 8 صفحه _ قيمت  10000 تومان

نماینده پیشین رشت در مجلس تحلیل کرد

حادثه لاهیجان؛ 
پیامدخودسری  ها

وزیر اقتصاد افشا کرد

 توزیع 1700 همت
 رانت ارزی در یکسال

”همدلی” پرونده پرحاشیه خانه صورتی تهران را بررسی می کند:

 وقتی رنگ خانه
 جنجال به پا  می کند

4

3

3

یادداشت ها

1

 “وفاق ملی” 
و الزام های آن

 علی کرد
فعال سیاسی

 پیام مثبت
 وزارت عراقچی

 سید رحمان موسوی
 تحلیل گر سیاست خارجی

2
 معاون اول رئیس جمهور در مراسم تکریم و معارفه

 وزرای پیشین و فعلی نیرو گفت

 فاصله قطعی برق با ایده
 “رشد 8 درصدی” اقتصاد

“غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی” نماینده پیشــین رشــت در مجلس 
شــورای اســلامی در گفت وگو با ایلنــا، درباره حادثــه قتل یک متهم 
بازداشت شده در یکی از کلانتری های شهر لاهیجان و عملکرد دولت در 

رابطه با این واقعه، گفت: حادثه لاهیجان یک شبه ایجاد نشده است...

رحلت رسول اکرم)ص( و شهادت امام حسن مجتبی)ع( بر عموم مسلمین جهان تسلیت باد


